
تیم فوتبال تراکتور تبریز فصل پرفرازونشیبی را پشت سر گذاشت. 

شاید این تیم خوش شانس بود که استقلالی ها در آستانه فینال 

جام حذفی دچار خوددرگیری شدند و جام به تبریزی ها رسید. با 

این حال تلاش عوامل تیم تراکتور در فصلی که گذشت هرچند 

با حواشی زیادی همراه بود ولی تا حدی قابل قبول ارزیابی شده 

و آنها با کسب یک جام در میان این همه رقیب کار بزرگی کردند 

و حتی می توان گفت تراکتوری ها لیاقت یک جام را داشـــتند. 

در این گزارش ســـعی کردیم با کمک ســـردار حسین جعفری 

مدیرعامل پیشین تراکتور به بررسی وضعیت این تیم بپردازیم.

گاف بزرگ و بدهی های سنگین
شاید بزرگ ترین گاف تراکتوری ها در قراردادهایشان بود. آنجایی 

که به راحتی با یک بازیکن خارجی قرارداد بســـتند و محرومیت 

و بدهـــکاری و جریمه زیادی به بـــار آوردند. ولی حالا که کاپ 

قهرمانی در دست شان است نمی شود به خاطر این همه هزینه 

بـــه آنها خرده گرفت. زنوزی مدعی اســـت برخی بازیکنانی که 

جذب تیم شدند در تراکتور راندمان کافی را به نسبت بازی در 

کشور خارجی نداشتند. وی می گوید: »بازیکن هم باید آمادگی 

حضور در تراکتور و ایران را داشـــته باشد و برای برخی بازیکنان 

این اتفاق رخ نداد.«

جعفری، مدیرعامل پیشین تراکتور در این مورد به »فرهیختگان« 

گفت: »من نمی دانم در برنامه های مالی این باشـــگاه چه بوده 

است ولی می دانم بازیکنان خارجی چه آنها که بازی کردند و چه 

آنهایی که نیامده رفتند اعداد و ارقام قابل توجهی از بودجه این 

باشگاه را به خود اختصاص داده اند. حالا مشکل اینجاست که 

انباشته شدن این بدهی ها روی هم سنگین بوده و پرداختش 

سخت است.«

بـــا این حـــال زنوزی و مدیرانش خیلی هـــم از این بابت نگران 

نیستند. آنها همچنان وعده تیمی کهکشانی می دهند. زنوزی 

در صحبت هایی عنوان کرد: »درست است که من از جیبم هزینه 

می کنم اما باید قبول کنم بعضی اشـــتباهات انجام شده و قرار 

نیست ما اینجا این مساله را لاپوشانی کنیم.«

به  خصوصی ها اعتماد کنیم
از ابتدای فصل چیزی که بسیار مورد توجه بود تیمی کهکشانی 

بود که زنوزی بسته بود. او گام های بلند برداشت و حالا نتیجه 

بسیاری از این گام های بلند را با پرداخت هزینه های گزاف باید 

بدهد. با این حال او مالک تیمی خصوصی است و نمی توان به 

او خرده گرفت. شـــاید وقتی دیگر تیم ها در جنگ نابرابر با این 

مالک متمول کم می آوردند به انتخاب ها و حتی اشـــتباهتش 

خرده گرفتند ولی وقتی صحبت از بخش خصوصی اســـت باید 

پذیرفت که این بخش خصوصی است که تاوان اشتباهاتش را 

می دهد و با جیب بیت المال فرق می کند.

زنوزی راهی را رفته است که دولت های اخیر همواره خواهان به 

ثمر رسیدن آن در تیم هایی چون استقلال و پرسپولس بودند. 

وزارت نفت می خواهد همین راه را برود و چه بســـا اگر تاکنون 

چنین خریداری داشت، تیم هایش را واگذار کرده بود.

جعفری در این مورد می گوید: »یک چیز را باید در نظر بگیریم. 

ما سال هاست به دنبال آن هستیم که باشگاه ها خصوصی شوند. 

وقتی خصوصی شـــوند هزینه ها را از جیب خودشان پرداخت 

می کنند و دیگر ما نمی توانیم حساســـیتی نشان دهیم. البته 

پولی که از مملکت خارج می شـــود پول این کشـــور است ولی 

بحث اصلی این است که به هر ترتیب این شخص است که باید 

درآمد و هزینه خود و باشگاهش را مدیریت کند. لذا نمی توانیم به 

زنوزی خرده بگیریم که چرا مقروض است. شاید او توان مدیریت 

حقوقی دارد و می تواند مشکلش را حل کند.«

زنوزی مدعی است هنوز به هدف اصلی شان نرسیده اند و زمان 

بیشتری می خواهند تا تراکتور را به جایگاه بهتر از این برسانند. 

این اظهارات نشان می دهد او با همین فرمان ادامه خواهد داد.

تراکتور چقدر بدهکار است؟
یک میلیـــون و 100 هزار دلار به کنســـتانت، 400هزار دلار به 

استوکس، 250هزار دلار به اروین و بدهی سنگین یک میلیون 

و 100 هزار یورویی به خاطر کوین فورچونه مبلغ ســـنگینی را 

روی دست زنوزی گذاشته است. با این حال تراکتوری ها مدعی 

هستند این بدهی قرار نیست تا این حد باقی بماند. این باشگاه 

در همان زمان مدعی شد این حکم قطعی نیست و هیچ خطری 

باشـــگاه را تهدید نمی کند. اگر تراکتور در همان زمان اعتراض 

کرده باشـــد برای ادامه روند پرونده فرصتی 25 تا ۶0 روز لازم 

است و هنوز یک ماه هم از آن زمان نگذشته است.

مدیرعامـــل ســـابق تراکتور هم بر همین باور اســـت. جعفری 

می گوید: »این اعداد واقعی نیســـت. فعلا نگرانش نیســـتیم و 

هنوز برخی رای ها قطعی نیست. ممکن است توافقاتی صورت 

گیرد. زمانی موضوع حســـاس می شود که کسر امتیاز مطرح 

شـــود. تا جایی که زنوزی بتواند مشـــکل را حل می کند. برای 

باشگاهی مثل تراکتور نتیجه مهم است نه پول و تراکتور نتیجه 

و جام گرفت.«

بی کیفیت و باکیفیت همه رفتند
زنوزی شاید در قالب مدیری اقتصادی و همه چیز بلد وارد عرصه 

مدیریت باشـــگاه تراکتور شد ولی آزمون و خطای بزرگی کرد. 

او هـــم از بی کیفیت ها صدمه دید و هم از باکیفیت ها. آنجا که 

می توانســـت در ازای بهای سنگین به بازیکن با کیفیت خیلی 

زودتر از اینها به نتیجه برســـد بازیکن با دست پر رفت و آنجا که 

باید دور بازیکن بی کیفیت را خط می کشـــید بی جهت جیبش 

را پر کرد و از مرخصی برنگشت.

مالک تراکتور اما زیاد نگران این چیزها نیست. او چند هفته قبل 

در گفت وگویی اعلام کرد: »اگر هم بازیکنی از تراکتور جدا شده 

یا خودش رفته یا نتوانسته در ایران در سطحی که ما انتظارش 

را داشتیم کار کند وگرنه ما هیچ بازیکن بی کیفیتی نیاورده ایم 

که بگویند سرمان کلاه گذاشته اند.«

با این حـــال اینکه تیم زنوزی یک تیم خصوصی اســـت دلیل 

نمی شود که بی تفاوت باشیم. این مشکل زنوزی نیست که در 

همه پرونده های فیفا شکست می خورد، این فوتبال ما است که 

به شکست خوردن در فیفا عادت کرده است.

جعفری همین باور را دارد. او می گوید: »از قرارداد ویلموتس در 

فدراسیون تا وضعیت باشگاه ها نشان می دهد ما دچار مشکل 

زیربنایی هســـتیم و این قبیل مسائل مشکل مدیریت فوتبال 

کشـــور ما اســـت. تا زمانی که این وضعیت ابتدا در فدراسیون 

و در ادامه در باشـــگاه ها و در مرحلـــه بعد در اتحادیه فوتبالی 

که جایگاهش مشـــخص نیست حل نشود، همین آش و همین 

کاسه خواهد بود.«

با این حال مالک تراکتورسازی معتقد است بازیکنان بی کیفیتی 

جذب نکردند هر آنکه در زمان دنیزلی جذب شد با نظر مستقیم 

او بود. البته او به برخی اشتباهاتش هم اعتراف می کند و به نظر 

می رسد حرفه ای تر شده است.

جعفری در ادامه به قانون منع جذب نفرات خارجی اشاره و تاکید 

کرد: »وقتی در این وضعیت بحران ارزی چنین مشکلاتی پیش 

می آید جفا در حق مردم اســـت. چه کسی باید این مشکلات را 

حل کند؟ نحوه جذب بازیکن به چه شـــکل باید باشد؟ چرا ما 

صورت مســـاله را پاک می کنیم مگر بـــا نیامدن مربی و بازیکن 

خارجی مشکل حل می شود که چنین قوانینی اعمال می کنند؟ 

راه حل این نیســـت. بازیکن خارجی و مربی خارجی در جهت 

ارتقای ســـطح فوتبال کشور است. باید از این راه پول درآوریم. 

درحالی که فقط بدون هیچ استفاده ای به این بازیکنان و مربیان 

پول می دهیم. آدم هایی هم که در راس کار هستند ادعا دارند 

فوتبالی هستند. همین آدم های فوتبالی این گند را به فوتبال 

زدنـــد. چند غیرفوتبالی وجود دارد که بـــه آنها خرده بگیریم. 

مـــن نمی خواهم فوتبالی هـــا و غیرفوتبالی ها را محکوم کنم، 

حرف های اینچنینی اصلا اضافه است. اما آدمی باید باشد که 

علم و توان مدیریت داشته باشد. توان تشخیص داشته باشد، 

تیزهوش باشـــد تا بتواند از فوتبال پول دربیاورد. ولی امروزه ما 

فقط هزینه کننده هستیم.«

زنوزی به هدفش رسید؟
وقتی مالک باشگاه تراکتور صراحتا اعلام می کند؛ پای باشگاه 

هســـت و از آقایانی که علیه او و اعضای باشـــگاه فضاســـازی 

می کننـــد، می خواهد رودررو بجنگند یعنـــی تازه از تیمداری 

خوشـــش آمده است.مالک باشگاه تراکتور برای رسیدن به این 

تیم ســـال ها منتظر ماند. او با خرید ماشین سازی راضی نشد و 

همچنان خواهان تراکتور بود. در مذاکراتی که در تبریز صورت 

می گرفت، حمیداوی که حالا شهر خودرو را خریداری کرده، کنار 

زد و هیچ خریداری حریفش نشـــد. حالا اما او زمان می خواهد 

و مدعی اســـت باید قهرمان لیگ برتر می شدند ولی قهرمانی 

در جام حذفی و حضور دوباره در لیگ قهرمانان آســـیا او را به 

اهدافش نزدیک کرده است.

جعفری که تا حدودی در جریان روند درخواست خرید باشگاه 

تراکتورسازی از سوی زنوزی بود، می گوید: »زنوزی ابتدا که آمد 

به دنبال اسم و رسم و بزرگ کردن تراکتور و نام خودش بود و در 

نتیجه این مشکلات هم به وجود آمد. حضور او از زمان مدیریت 

من مطرح بود ولی رنگ و بوی جدی نداشـــت ولی آن زمان که 

کارخانه تراکتورســـازی تصمیم گرفت تیم را واگذار کند زنوزی 

بهترین گزینه بود. هم بومی بود و هم تیمداری کرده بود و هم 

توان مدیریت را از نظر مالی داشت.«

زنوزی با کسب جام انتقاد ها را کنار زد. او حالا شناخته شده تر 

از قبل است و به قولی رگ خوابش را همه فهمیده اند. از این رو 

کار برایش سخت تر است. این را می توان از ادایی که بازیکنان 

برایش درمی آورند و همه داعیه جدایی سر دادند، فهمید.

تکلیف تراکتور چه می شود؟
مدیـــران تیم تراکتور اخیرا در بیانیه ای به هواداران تیم شـــان 

اطمینان دادند به فکر هستند و جای نگرانی وجود ندارد. این 

در حالی است که هنوز حتی سرمربی این تیم هم مشخص نشده 

است. جالب است در جلسات مکرری که مدیران این تیم با مالک 

باشگاه در تهران داشتند فعلا خبری از انتخاب سرمربی نیست. 

آنها منتظر تعیین تکلیف وضعیت ساکت الهامی، سرمربی تیم 

خود از ســـوی کمیته انضباطی هســـتند. می خواهند بدانند 

الهامی با محرومیت روبه رو می شـــود یا نه. البته مسئولان این 

باشگاه پیشدستی کرده و مستنداتی را برای دفاع از مربی خود 

آماده کردند تا در صورت لزوم ارائه دهند.

از طرفی این مربی هنوز استعفای رسمی نداده است و مدیران 

تراکتور گزینه های زیادی برای جانشینی او دارند و حتی صحبت 

از انتخاب سرمربی و در کنار آن ادامه همکاری با الهامی است. 

نام های بزرگی چون علی دایی و علی کریمی مطرح است و حتی 

صحبت هایی در مورد جواد نکونام شده است. باید دید موضع 

تراکتوری ها در آینده چیست و آنها با توجه به شرایط موجود به 

چه نتیجه ای می رسند.

آنهـــا هنوز درمورد آینده تیم به تصمیم قطعی نرســـیده اند، از 

ایـــن رو در مذاکره با تمام اجنت هایی که برای جذب بازیکن با 

آنها در ارتباط هســـتند گفته اند فعلا صبر کنند تا شاید هفته 

آینده سرمربی تیم شان مشخص شود. از این رو با وجود مذاکره 

با چند بازیکن و با وجود تماس با برخی اجنت های رسمی هنوز 

جواب قطعی نداده و یارگیری را به هفته آینده موکول کردند.

از آنجا کـــه اغلب بازیکنان تراکتور با این تیـــم قرارداد دارند و 

اســـتخوان بندی این تیم برای فصل بعد حفظ خواهد شـــد، 

تراکتوری ها نگران فصل بعد نبوده و برای یارگیری عجله ندارند. 

آخرین خبر هم این است که تراکتور به حاج صفی اجازه جدایی 

و انتقال به لیگ یونان را نداده است!
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@ورزش f a r h i k h t e g a n d a i l y

گزارش »فرهیختگان« از تیم خصوصی و بدهکار که رقابتش با دولتی ها پابرجاست

زدن ندارد زنوزی قصد جا
جعفری: برای تراکتور نتیجه مهم است نه پول و بدهی

نیلوفر مژدهی
روزنامهنگار

شرایط بدی که ویروس کرونا در جوامع مختلف و خللی که این 

ویروس منحوس در کسب وکارها ایجاد کرده باعث شده بسیاری 

از مردم در سرتاســـر دنیا با مشکلات روحی و روانی مواجه شوند 

تا جامعه علاوه بر اینکه برای حفظ سلامتی با این ویروس مبارزه 

می کند، به دنبال راهکاری باشد که بتواند مردمش را در حالت 

نرمال روحی قرار دهد.

ورزش هم در دنیا به عنوان یک صنعت و یک کسب وکار از سایر 

مشـــاغل و افراد مستثنی نیست و بیراه نیست اگر گفته باشیم 

ورزشکاران به مراتب این روزها شرایطی بدتری نسبت به سایر افراد 

جامعه دارند چراکه شاهد آن هستیم که شغل های تجاری، اداری 

و صنعتی با چراغ سبز مسئولان کشور کار خود را آغاز کرده اند ولی 

بسیاری از ورزش هایی که برخلاف فوتبال درآمد چندان بالایی 

ندارند، اما ورزشکارانش چشم امیدشان به اندک مبلغی بود که 

به عنوان قراردادشان دریافت می کردند حالا در حالت تعطیلی 

قرار دارند و این موضوع تحمل شـــرایط را برای ورزشـــکاران این 

رشته ها سخت کرده است.

کشـــتی هم یکی از ورزش هایی است که از شر این مشکلات در 

امان نبوده و حالا بعد از اعتراضات جسته و گریخته ورزشکاران 

درخصـــوص عدم برگزاری رقابت های لیگ کشـــتی، شـــاهد 

اختلافاتی هستیم که بین رئیس فدراسیون و سرمربی تیم ملی 

کشـــتی فرنگی ایجاد شده و عمده دلیلش هم شرایط کرونایی 

کشور است.

اختلاف بنا و دبیر از کجا شروع شد؟
بعد از اینکه ستاد مبارزه با کرونا به یک سری از ورزش ها مجوز این 

را داد که اردوهای ملی اش را برگزار کند تا برای حضور در بازی های 

برون مرزی آماده شوند، کشتی فرنگی با حضور کمیته فنی، رئیس 

فدراسیون و سرمربی تیم ملی تشکیل جلسه داد تا درخصوص 

نحوه برگزاری اردو، تعداد نفرات دعوت شده به اردو و روزهایی که 

ورزشکاران قرار است در اردو باشند به بحث و تبادل نظر بپردازند.

در این جلســـه مسئولان فدراســـیون بر این باور بودند که چون 

هنوز زمان دقیق برگزاری رقابت های جهانی 2020 صربستان 

مشـــخص نشـــده و اصلا قطعیتی هم در برگزاری این رقابت ها 

ازسوی فدراسیون جهانی به فدراسیون کشتی کشورمان اعلام 

نشده، بهتر است برای شروع اردوها بی گدار به آب نزنند و برای 

حفظ سلامت ورزشکاران و اعضای کادرفنی در شروع این اردوها 

را با 20 ورزشکار و 4 روزه برپا کنند.

اصرار محمد بنا و کادرفنی اش اما بر این بود که حتما اردوها در 

زمانی بیش از 4 روز ترتیب داده شود و کشتی گیران بیشتری 

به اردو فراخوانده شوند. البته کادرفنی تیم ملی کشتی فرنگی 

برای این درخواست شان دلایلی هم داشتند و بر این باور بودند 

که فدراســـیون به جای اینکه این همه به برگزاری لیگ اصرار 

کنـــد، باید از فرصت تعطیلی لیگ برای برگزاری اردو با حضور 

همه جانبه ورزشکاران استفاده کند تا در آینده نتایج باب میل 

به دست بیاید.

از طرفی فدراســـیون نیز با معذوریت هایی در این زمینه مواجه 

است و مهم ترین آن مشکلات مالی است که کشتی گیران با آن 

دست و پنجه نرم می کنند و اصرار دارند که لیگ آغاز شود تا آنها 

بتوانند پیش پرداخت های خود را از باشگاه هایشان دریافت کرده 

و به روال عادی زندگی برگردند.

تصمیم عجیب رئیس فدراسیون!
بـــا اینکه اعضا در جلســـه به دنبال یک خروجی مشـــترک از 

صحبت هایشـــان بودند اما تصمیم عجیب علیرضا دبیر در این 

جلســـه باعث شـــد جو تا حدود زیادی به هم بریزد و اختلافات 

بیشتر شود. بعد از اینکه کادرفنی تیم ملی کشتی فرنگی و البته 

آزاد درخصوص نحوه برگـــزاری اردوها نرمش به خرج ندادند و 

بر ســـر خواسته خود پافشاری کردند، رئیس فدراسیون کشتی 

این جلســـه را بدون نتیجه به پایان رســـاند و اعلام کرد برگزاری 

اردوهـــای تیم ملی را به بعـــد از زمان قطعی رقابت های جهانی 

2020 صربستان موکول می کند.

این حرف درحالی مطرح شده که شنیده می شود رئیس فدراسیون 

جهانی کشتی در گفت وگویی که با روسای فدراسیون های کشتی 

داشته اعلام کرده حداقل تا دهم مهرماه تصمیمی درخصوص 

برگزاری یا عدم برگزاری رقابت های جهانی 2020 صربســـتان 

نمی گیرد و این بدان معناســـت که تا این روز ورزش کشتی در 

کشور باید بلاتکلیف بماند.

همین موضوع محمد بنا را دلخور کرده و او را به این نتیجه رسانده 

که ادامه حضور در سمت سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی همه 

مسئولیت ها درخصوص نتایج آتی را متوجه او می کند و او با همین 

استدلال به صورت مجازی از جایگاه خود استعفا داد.

دبیر خیلی تحمل ندارد
همه اهالی کشـــتی می دانند که بنا فردی بســـیار حساس و 

نکته ســـنج بوده که ممکن اســـت با هر اتفاق قید حضورش در 

جایگاهی که حضور دارد را بزند و البته خیلی ها این اخلاقیات او 

را نوعی ضعف به حساب می آورند که در مقاطعی به منافع ملی 

آسیب رسانده است. آقای خاص کشتی در زمان حضور رسول 

خادم در فدراسیون هم بارها قهر و آشتی هایی داشت و درنهایت 

رئیس وقت فدراســـیون را مجبور کرد برخلاف میل باطنی اش 

سرمربی دیگری را برای کشتی فرنگی به خدمت بگیرد.

حالا اما به نظر می آید رئیس فدراســـیون جوان کشتی چندان 

تحمل ندارد و تا به امروز هم با ریش سفیدی بزرگان کشتی مثل 

طالقانی حاضر شـــده برای بازگشت سرمربی تیم ملی فرنگی 

دســـت روی دســـت بگذارد و اگر بنا ظرف یکی دو روز آینده از 

مواضعش  عقب نشینی نکند، باید فرد جدیدی را جایگزین خود 

در تیم ملی ببیند.

طالقانی: هم بنا حق دارد و هم فدراسیون
 محمدرضا طالقانی، عضو هیات رئیسه فدراسیون کشتی این روزها 

تلاش بسیاری کرده مشکلات ایجادشده بین محمد بنا و علیرضا 

دبیر را حل وفصل کند. از این رو با این پیشکسوت کشتی تماس 

گرفتیم تا از آخرین اتفاقات این اختلاف باخبر شویم. طالقانی 

درخصوص این اختلافات به »فرهیختگان« گفت: »قرار است امروز 

جلسه هیات رئیسه فدراسیون کشتی با سرمربی تیم ملی و رئیس 

فدراسیون برگزار شود و طرفین بیایند و بنشینند و حرف هایشان را 

بزنند. ما امید داریم با میان داری ریش سفیدهای کشتی بتوانیم 

بنا را تا المپیک توکیو درکنار خود داشته باشیم.«

طالقانـــی درخصوص دلایل این اختلافـــات ادامه داد: »در هر 

صورت هر طرف، خواســـته هایی دارد و من که از جریانات خبر 

دارم، می دانـــم کـــه هر 2 طرف حق دارنـــد و تنها باید کمی از 

خواسته هایشان را به دلیل معذوریت ها کم کنند تا این مشکلات 

حل وفصل شود. کادرفنی خواهان اردوی 20روزه است که تیمش 

را برای رقابت های پیش رو آماده کند و از طرفی فدراســـیون هم 

به دلیل مجوزی که ســـتاد مبارزه به کرونا در ورزش به آنها داده 

تنها 3 روز می توانند اردو برگزار کنند و همین موضوع به اختلاف 

تبدیل شده است.«  عضو هیات رئیسه فدراسیون کشتی در خاتمه 

خاطرنشان کرد: »من به صورت شخصی هم با بنا صحبت کرده ام 

و از او خواسته ام به کارش برگردد. البته موضوع این خواهش من 

و پاسخ بنا شبیه آن خواستگاری است که خودش و خانواده اش 

راضی بودند و خانواده عروس مخالف، اما همه جا می گفت که 

50 درصد راه ازدواج را رفته است!«

گزارش

گزارش »فرهیختگان« از حال و روز کشتی فرنگی؛ ناز آقای خاص و تحمل کم دبیر 

ونا کشتی فرنگی در خاک کر
طالقانی: هم بنا حق دارد و هم فدراسیون، امیدوارم امروز مشکل حل شود

آرش محمدی
روزنامهنگار


